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ig

a principi de paraula:

txec, Txad


enmig de paraula:

cotxe, despatxar


a final de mot, si els derivats també tenen tx:

empatxar, empatx
a final de mot, si els derivats tenen g/j, tg/tj:

roja, roig
bogeria, boig

Les grafies tx/ig representen el mateix so: maig, despatxar.
Per què, doncs, les escrivim d'una manera diferent? Fixa't en les normes següents i ho entendràs.

· S'escriu tx:
a principi de mot: Txetxènia, txapela...


enmig de paraula: butxaca, totxo...


a final de paraula, quan hi ha tx en els derivats:



cartutxera - cartutx


empatxar - empatx


esquitxar - esquitx
Fixa't que en tots els derivats aquest so és sord; és a dir, les cordes vocals no vibren.
· S'escriu -ig:

només a final de mot quan hi ha les grafies g/j, tg/tj  en els derivats.


Podem dir, per tant, que escrivim -ig quan els derivats tenen un so 


sonor:



fageda - faig


lletgesa - lleig
fixa't que darrere de les vocals a, e, o, u, el so de què parlem es representa amb -ig:



maig, lleig, enuig...

en canvi, després de i aquest so queda representat únicament per la g:


mig, desig...
